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Närvarande            
 

  Ledamöter

Torun Boucher (V), ordförande   

Michaela Hollis (KD), vice ordförande 

Mirja Räihä (S) 

Bo Hansson (S) 

Gisela Norrman (S) 

Sven Britton (S) 

Eivor Karlsson (MP) 

Anders Ödmark (MP) 

Dennis Wedin (M) 

Alexandra Grimfors (M) 

Elisabeth Bäckström (M) 

Anita Lundin (M)  

Ann-Katrin Åslund (L) 

 

                       Ersättare:

Catarina Carbell (S) 

Magnus Grönlund (S) 

Kerstin Mannerqvist (S) 

Kerstin Allergren (MP) 

Halit Azizoglu (MP)  

Erik Vallström (Fi) 

Thomas Linn (M)  

Johan Hjelm (L) 

Alfred Askeljung (C) 

Britt Westerlind (KD) 

 

  Förhinder:

Ledamöterna: samtliga ledamöter är närvarande. 

 

Ersättarna: Maria Elena Gonzales (V), Yvonne Riddervik (M) 

och Johan Frantz (M) 

  

  

Tjänstgörande ersättare: -  

 

Närvarande tjänstemän:  

Förvaltningschefen Ann-Christine Hansson, avdelningscheferna 

Raili Karlsson, Annelie Svensson och Lisbeth Hagman, strategen 

Hanna Markkula, samt nämndsekreteraren Barbara Ahlmark.  
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I sammanträdet deltar också borgarrådssekreteraren vid  

äldreroteln Lina Hultman, borgarrådssekreteraren vid roteln I 

Sarah Heidenborg och den politiska sekreteraren vid 

Kristdemokraternas kansli Mejke Runström. 

  

 

 

§ 1   Genomgång av närvaro 

 

Ordföranden Torun Boucher (V) öppnar sammanträdet.  

 

Noteras närvarande ledamöter och ersättare.  

 

 

 

§ 2   Val av justerare 

 

Vice ordföranden Michaela Hollis (KD) utses att tillsammans med 

ordföranden Torun Boucher (V) justera dagens protokoll.  

 

 

 

§ 3   Anmälan om protokollsjustering 

 

Anmäls att äldrenämndens protokoll från sammanträde  

den 27 mars 2018 har md godkännande justerats den 9 april 2018. 

 

Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan med godkännande till 

handlingarna. 

 

 

 

§ 4    Anmälan av övriga frågor samt fastställande av 
dagordning 

 

Inga övriga frågor anmäls. 

 

 

 

§ 5    Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter och 
ersättare 
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En skrivelse ”Om boende för äldre i hemlöshet och missbruk” 

daterad 2018-04-17, dnr 1.6-409/2018, har lämnats in av vice 

ordföranden Michaela Hollis (KD), ledamoten Dennis Wedin m.fl. 

(M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) med instämmande av 

ersättaryttrande från Alfred Askeljung (C). 

 

 

Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden överlämnar skrivelsen dnr 1.6-409/2018  

till äldreförvaltningen för beredning.  

 

 

 

§ 6   Förvaltningschefens information 

 

Strategen Hanna Markkula  presenterar ärendet § 12 Boendeplan 

för år 2019 med utblick mot 2040 och hon svarar på frågor från 

nämndens politiker. 

 

Ordföranden Torun Boucher (V) tackar för presentationen. 

 

Förvaltningschefen Ann-Christine Hansson informerar om stadens 

överenskommelse med landstinget beträffande tillämpning av den 

nya lagen om samverkan vid utskrivning från sluten hälso- och 

sjukvård (2017:612) som gäller från och med 2018-01-01.  

Enligt landstinget ska kommunens återbetalningsansvar gälla från 

den 7 juni 2018 liksom WebbCare som är e-tjänst för samordning 

av vård för utskrivna patienter och som måste it-anpassas till nya 

utskrivningsrutiner. 

 

Ledamoten Mirja Räihä (S) tar upp att sjuksköterskor har dålig 

kunskap om trygghetsjourens arbete och det behövs information 

om detta.  

 

Avdelningschefen Annelie Svensson svarade att hon tar med sig 

detta och ser över möjligheter att informera på samma sätt som 

Stockholms Trygghetsjour gör inför julledigheter.  

 

Ordföranden Torun Boucher (V) informerar om att sommar- 

avslutning för nämnden äger rum strax efter sammanträde  

den 12 juni i Ragnars skafferi i Stadshuset. 
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§ 7   Remiss ”Stockholms stads riktlinjer för nationella 
minoriteters rättigheter ” 

Remiss från kommunstyrelsens, KS dnr 2018/69 

Dnr 1.6-124/2018  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remiss ”Stockholms stads riktlinjer för 

nationella minoriteters rättigheter” och överlämnar det till 

kommunstyrelsen. 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2018-03-20.  

 

Kommunstyrelsen har till bl.a. äldrenämnden remitterat förslag till  

”Stockholms stads riktlinjer för nationella minoriteters rättigheter” 

för yttrande senast den 3 maj 2018. 

 

Kommunfullmäktige antog år 2000 en åtgärdsplan för Stockholms 

stad för nationella minoriteter och minoritetsspråk. Det har till 

stadsledningskontoret framförts behov av att ta fram nya riktlinjer 

inklusive nya samrådsprocesser för stadens arbete med de 

nationella minoriteternas rättigheter. Kommunstyrelsen har i 

budget fått uppdrag att se över samrådsprocesserna med de 

nationella minoriteterna samt ta fram riktlinjer för stadens arbete 

med nationella minoriteter. Stadsledningskontorets kansli för 

mänskliga rättigheter har nu arbetat fram ett förslag till nya  

riktlinjer.  

Äldreförvaltningen ställer sig positiv till förslaget som bidrar till 

att arbetet med minoritetsfrågorna får en mer etablerad plats i 

staden, samt framför en del synpunkter. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter samt med stöd av ersättaryttranden från Erik Vallström 

(Fi) och Alfred Askeljung (C) yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  
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Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 8   Remiss ”Stockholms stads strategi för romsk 
inkludering 2018-2022” 

Remiss från kommunstyrelsens, KS dnr 2018/70 

Dnr 1.6-128/2018  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remiss ”Stockholms stads strategi för romsk 

inkludering 2018-2022” och överlämnar det till 

kommunstyrelsen. 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2018-03-20.  

 

Kommunstyrelsen har till bl.a. äldrenämnden remitterat förslag till  

”Stockholms stads strategi för romsk inkludering 2018-2022” för 

yttrande senast den 3 maj 2018. 

 

Remissen framför att Stockholms stad är utvecklingskommun för 

romsk inkludering och i och med detta har staden åtagit sig att ta 

fram en strategi för romsk inkludering. Strategin föreslås gälla 

2018-2022 och tydliggör en övergripande inriktning samt 

ansvarsfördelning för stadens fortsatta utvecklingsarbete inom 

rättighetsområdena arbete och försörjning, utbildning, kultur samt 

social omsorg och trygghet. Strategin kompletterar stadens 

Riktlinjer för nationella minoriteter.  

 

Äldreförvaltningen anser att det är viktigt att de hinder som romer 

kan erfara i stadens verksamheter undanröjs och anser att strategin 

bidrar till att stärka stadens utvecklingsarbete med romers 

rättigheter. Äldreförvaltningen vill särskilt lyfta fram att det är 

viktigt att äldreomsorgen har kunskap om romers historia, språk 

och kultur för att bidra i arbetet för en ökad delaktighet där särskilt 

äldre kvinnor lyfts fram som en sårbar grupp. 
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Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter samt med stöd av ersättaryttranden från Erik Vallström 

(Fi) och Alfred Askeljung (C) yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

 



 Protokoll 

Sida 9 (33) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 17 april 2018 

 

§ 9   Remiss ”Trafikförändringar i SL-trafiken 2018-2019” 

Remiss från kommunstyrelsens, KS dnr 2018/370 

Dnr 1.6-346/2018  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remiss ”Trafikförändringar i SL-trafiken 2018-

2019” och överlämnar det till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2018-03-05.  

 

Kommunstyrelsen har till bl.a. äldrenämnden remitterat 

landstingets trafikrotels förslag om ”Trafikförändringar i SL-

trafiken 2018-2019” för yttrande senast den 2 maj 2018. 

 

Ärendet 

Trafikförvaltningen, Stockholms läns landsting har påbörjat ett 

arbete med trafikförändringar. En så kallad bruttolista med förslag 

på trafikförändringar med bland annat linjesträckningar, turtäthet 

och trafikeringstid har tagits fram i samarbete med trafikutövarna 

och bygger bland annat på bebyggelseplaner, resandestatistik samt 

synpunkter från kommunerna inom ramen för trafikförvaltningens 

kommundialog. De föreslagna förändringarna innebär såväl 

utökning som reducering av trafiken. 

 

Äldreförvaltningen framför att förvaltningen saknar 

lokalkännedom om alla de linjer som beskrivs i bruttolistan och 

hänvisar till stadsdelsförvaltningarnas svar när det gäller 

linjesträckning, turtäthet samt trafikeringstid.  

 

Äldreförvaltningen understryka vikten av att stor hänsyn bör tas 

till äldres behov av kommunala färdmedel samt till dess 

funktionalitet. Tillgänglighet genom ramper, hissar och rulltrappor 

är viktigt samt att det finns tillräckligt med sittplatser och 

belysning vid hållplatserna. Detta behov gäller även vid tillfälliga 

förändringar av linjesträckningen. 
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Äldreförvaltningen har i uppdrag att ta fram en plan för en 

äldrevänlig stad. Intentionen i det arbetet är att äldre ska kunna 

leva ett så självständigt liv som möjligt oavsett funktionsförmåga. 

För att uppnå detta krävs en god stadsplanering där även 

kommunikationer innefattas.   

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter samt med stöd av ersättaryttranden från Erik Vallström 

(Fi) och Alfred Askeljung (C) yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 10   Remiss ”Ändring i reglementen för vissa 
facknämnder samt stadsdelsnämnderna” 

Remiss från kommunstyrelsens, KS dnr 2018/453 

Dnr 1.6-375/2018  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remiss ”Ändring i reglementen för vissa 

facknämnder och stadsdelsnämnderna” och överlämnar det 

till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2018-04-06.  

 

Kommunstyrelsen har till bl.a. äldrenämnden remitterat juridiska 

avdelningens (stadsledningskontoret) förslag till ”Ändring i 

reglementen för vissa facknämnder och stadsdelsnämnderna” för 

yttrande senast den 7 maj 2018. Varje berörd nämnd bör besvara 

remissen i den delen som angår dess reglemente. 

 

I förslaget till nytt reglemente för äldrenämnden förs in uppgifter 

om: stadsövergripande uppföljning, utvärdering och utveckling av 

äldreomsorg; uppföljning av myndighetsutövningen inom 

äldreomsorgen i syfte att säkerställa likställigheten i staden; 

kvalitetsobservation av stadens äldreomsorg oavsett utförare; 

köhanteringssystemet för vård- och omsorgsboenden samt 

servicehus. Utöver det föreslås att begreppet handikappomsorg 

ersätts med orden: omsorg om funktionsnedsatta samt att vid 

benämning av lagen om offentlig upphandling och för lagen om 

valfrihetssystem anges även lagarnas datum och nummer enligt 

svensk författningssamling (SFS). 

 

Äldreförvaltningen ställer sig övergripande positiv till ändringarna 

i nämndens reglemente.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter samt med stöd av ersättaryttranden från Erik Vallström 

(Fi) och Alfred Askeljung (C) yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  
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Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 11   Remiss ”Reviderat idrottspolitiskt program 2018-
2022” 

Remiss från kommunstyrelsens, KS dnr 2018/228 

Dnr 1.6-107/2018  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remiss ”Reviderat idrottspolitiskt program 

2018-2022” och överlämnar det till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2018-03-13.  

 

Kommunstyrelsen har till bl.a. äldrenämnden remitterat 

idrottsnämndens förslag till ”Reviderat idrottspolitiskt program 

2018-2022” för yttrande senast den 3 maj 2018.  

 

Det nuvarande idrottspolitiska programmet gäller för åren 2013-

2017. I 2017 års budget fick idrottsnämnden i uppdrag att revidera 

stadens idrottspolitiska program för perioden 2018-2022. 

 

Det nya förslaget framför att Stockholms stads vision är att alla 

Stockholmare utövar idrott och motion utifrån egna önskemål och 

förutsättningar. Programmets övergripande mål är att få fler 

invånare i Stockholms stad fysiskt aktiva och programmet har ett 

tydligt folkhälsoperspektiv. I programmet betonas vikten av att 

staden ska kunna erbjuda alla, oavsett kön, ålder, funktions-

nedsättning och utländsk och socioekonomisk bakgrund, möjlighet 

till fysisk aktivitet.  

 

Äldreförvaltningen håller med om att det krävs ett långsiktigt 

strategiskt arbete för att nå målet att fler ska bli fysiskt aktiva.  

De sju fokusområdena är bra men saknar ett äldreperspektiv.  

Äldreförvaltningen tar upp att det är viktigt att även äldre personer 

fortsätter att vara fysiskt aktiva hela livet. För den äldre 

befolkningen kan ett sådant arbete leda till minskat behov av vård 

och omsorg.  
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Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter samt med stöd av ersättaryttranden från Erik Vallström 

(Fi) och Alfred Askeljung (C) yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 12   Boendeplan för år 2019 med utblick mot 2040 

Dnr 3.2-947/2017  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

1. Äldrenämnden godkänner i sin helhet förvaltningens 

förslag till stadsövergripande boendeplan för 2019 med 

utblick mot 2040.  

 

2. Äldrenämnden godkänner förvaltningen förslag till 

slutrapport av Äldreboendeutredningen/ÄBO.  

 

3. Äldrenämnden överlämnar förslaget till kommunstyrelsen 

för beslut. 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2018-03-26.  

 

Äldreförvaltningen samordnar arbetet med den stadsövergripande 

boendeplanen i nära samverkan med berörda stadsdelsnämnds-

regioner, stadsledningskontoret, Micasa och exploaterings-

kontoret. Befolkningen i åldersgruppen 65 år och äldre ökar 

kraftigt. Från och med 2023 ökar behovet av vård- och 

omsorgsboende med cirka 2 200 platser fram till 2040.  

I boendeplanen har behovet av nödvändiga åtgärder analyserats 

för att möta den kommande efterfrågan av platser. Det redovisas 

för sju fastigheter som är beslutade eller planerade att avvecklas. 

Det föreslås nyproduktion av cirka 21 vård- och omsorgsboenden 

med kommunalt huvudmannaskap fram till 2040, i dagsläget finns 

åtta utpekade nybyggnadsprojekt. Vidare beräknas det finnas 

behov av cirka 8-9 privata nyetableringar för vilka det ännu saknas 

specifika projekt. Äldreförvaltningen föreslår även att 

slutrapportering av ÄBO-utredningen sker med föreliggande 

tjänstutlåtande. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V), ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) 

och ledamoten Anders Ödmark m.fl. (MP) yrkar bifall till ett 

förvaltningens förslag till beslut med stöd av ersättaryttrande från 

Erik Vallström (Fi) samt anmäler ett gemensamt särskilt uttalande. 
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Vice ordföranden Michaela Hollis (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) yrkar bifall till ett 

gemensamt förslag till beslut med stöd av ersättaryttrande Alfred 

Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att det finns två förslag till 

beslut: förvaltningens förslag till beslut som stödjes av (V), (S) 

och (MP) med instämmande av ersättaryttrande från (Fi) och ett 

gemensamt förslag till beslut från (KD), (M) och (L) med stöd av 

ersättaryttrande från (C). 

 

Ordföranden ställer båda förslagen mot varandra och finner att 

nämnden beslöt utan omröstning enligt förvaltningens förslag 

bakom vilket ställdes (V), (S) och (MP) och stöd av (Fi).  

 

Reservation från (KD), (M) och (L) med ett stöd från 

ersättaryttrande från (C): 

Vice ordföranden Michaela Hollis (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) reserverar sig 

med stöd av ersättaryttrande från Alfred Askeljung (C) mot 

nämndens beslut till förmån för sitt gemensamma förslag till 

beslut enligt följande: 

 

”Vi yrkar att äldrenämnden beslutar  

- att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

- att anföra följande: 

 

I Stockholm ska ingen behöva vara rädd för att bli gammal. Man 

ska heller inte förlora sitt självbestämmande bara för att man 

behöver andras hjälp. Den som vill bo kvar i sitt ordinarie boende 

ska få göra det, med stöd av hemtjänst. För den som vill flytta ska 

det finnas trygga och anpassade alternativ, och man ska kunna 

flytta i tid. Det är en fråga om trygghet, värdighet och om frihet. 

Boendetiden på stadens vård- och omsorgsboenden har minskat 

kraftigt över åren. År 2016 var det 25 procent av samtliga boende 

som avlidit eller flyttat inom två månader, vilket är en 

anmärkningsvärt hög siffra. Särskilt i jämförelse med att 

motsvarande andel för år 2013 och tidigare låg under 8 procent. 

 

Det är bra att majoriteten nu inser behovet av att öka tempot i 

byggandet av äldreboenden för att möta en åldrande befolkning. 

Det är viktigt att de planerade nybyggnationerna inte förblir 

papperskonstruktioner utan omvandlas till konkreta planer, samt 

att såväl nuvarande som kommande markanvisningar bevakas för 
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att inte förlora sin aktualitet. Vi noterar exempelvis att antalet 

hemlösa över 65 år ökar kraftigt i Stockholm utan att det finns 

konkreta planer på en bostadslösning för denna utsatta grupp.  

 

Vi vill i detta sammanhang åter lyfta betydelsen av att staden i sin 

mark- och stadsbyggnadspolitik har en beredskap för att 

tillhandahålla mark för samtliga äldreboenden som behöver 

byggas – inte bara dem i kommunal regi. 

 

De prognoser som ligger till grund för behovsframskrivningen 

bygger på den demografiska utvecklingen och på antagandet att 

såväl nationella som kommunala regler och riktlinjer ligger fast. 

Riktlinjerna för biståndsbedömning är inget politiskt axiom och 

därmed kan förutsättningarna ändras. 

Vi i Stadshusalliansen anser dessutom att alla över 85 år som 

upplever oro, otrygghet och ensamhet och som så vill ska ha rätt 

till en plats på ett äldreboende i staden.  

 

För det andra bygger hela behovsprognosen på ett antagande om 

en fördelning 60/40 mellan kommunalt inrättade boenden (såväl i 

egen regi som på entreprenad) och privat drivna boenden som 

förmedlas via LOV. Skulle regeringen gå fram med ett skarpt 

förslag i linje med Välfärdsutredningens delbetänkande om ett 

mycket snävt överskottstak i välfärden och skulle det förslaget 

vinna politisk majoritet så kommer såväl vinstdrivande som icke-

vinstdrivande aktörer att slås ut. Både den idéburna sektorn och 

företagarorganisationer har skickat tydliga  varningssignaler om 

att så kommer att bli fallet. Detta skulle betyda att staden kommer 

att behöva stå för hela expansionen av äldreomsorgen i framtiden. 

Redan den långsiktiga osäkerheten om spelreglerna för branschen 

riskerar att skrämma bort aktörer som hade velat investera i den 

svenska välfärden. Detta är en konkret risk som måste beaktas i 

planeringen. 

 

För att nå riktvärdet 60/40 föreslår förvaltningen att bedömningen 

av olika projekt, exempelvis en begäran om markanvisning från en 

privat aktör behandlas mer restriktivt eller generöst beroende på 

hur situationen ser ut lokalt. Vi anser att det därmed finns en 

påtaglig risk att kväva privata och välbehövliga initiativ till att 

bygga äldreboenden i sin linda enbart för att upprätthålla formeln 

60/40. I det fall då en privat aktör vill bygga ett äldreboende bör 

staden principiellt inta en positiv attityd.  

Micasa Fastigheter hyr ut boenden med sammanlagt 600 platser 

till äldreomsorg i privat regi. Därmed anses kommunen ha 

rådighet över även dessa platser, vilket innebär att det finns en 

felaktig bild av det rådande riktvärde, som borde justeras uppåt 

(60) respektive neråt (40).  
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Likaså behöver förslaget till lokalisering av nya vård- och 

omsorgsboenden på tomter där förutsättningarna bedöms ge ett 

kostnadseffektivt/rationell byggande problematiseras vidare. Per 

definition är mark i anslutning till goda kommunikationer och 

service dyr i Stockholm, vilket riskerar att innebära att 

äldreboenden kommer att byggas i mer perifera lägen. Därmed 

riskerar vi att bygga äldreboendesolitärer, vilket vi kraftigt 

motsätter oss. Vi ser gärna att nya äldreboenden byggs som en del 

i en kvartersstruktur i samklang med övrig stadsbebyggelse.  

 

Tanken i äldreboendeutredningens delrapport var att såväl 

trygghetsboende med aktivitetscenter som servicehus skulle tas 

med i boendeplaneringen. Så har inte skett fullt ut. Utan en 

siffersatt och komplett målbild blir ambitionsnivån godtycklig.  

 

Beträffande korttidsvård planerar förvaltningen en avveckling av 

tio av sammanlagt 143 platser i staden. Även om Tryggt 

mottagande i hemmet i vissa fall ersätter behovet av korttidsplats 

är en avveckling av funktionella platser inom äldreomsorgen - mot 

bakgrund av det kraftigt utökade behov som staden står inför – ett 

olyckligt beslut. 

 

Vi noterar att Västerort har ett underskott av boendeplatser, 

förvaltningen köper 27 procent av platserna. Ändå planeras en 

avveckling av tre boende, vilket ter sig märkligt. Vi förutsätter att 

förvaltningen bemödar sig om att äldre i samtliga regioner i staden 

har likvärdig tillgång till äldreboendeplatser, både i privat och i 

egen regi.”  

 

Särskilt uttalande från (V), (S) och (MP) med stöd av 

ersättaryttrande från (Fi): 

 

”Alla äldre ska ha rätt till ett tryggt och anpassat boende i vår stad. 

Vår majoritet har tagit avgörande steg mot en långsiktig 

samhällsplanering för att uppnå den viktiga målsättningen mot 

våra äldre och på ett ansvarsfullt sätt möta de demografiska 

utmaningarna. En stegvis utvecklad äldreboendeplanering där 

mark- och stadsplaneringen i allt högre grad samordnas med 

äldreboendeplaneringen har lett fram till Boendeplan 2019 med 

utblick mot 2040. Äldreboendeplaneringen är ett pågående 

utvecklingsarbete och inför nästa års plan kommer analysen av 

behovet av seniorlägenheter att fördjupas. För första gången sedan 

seklets början bygger Micasa Fastigheter AB nya vård- och 

omsorgsboenden och för första gången i bolagets historia byggs 

nya seniorlägenheter. Även privata aktörer behöver delta i 

utbyggnaden av bostäder för äldre och ett flertal uppskattade 

rundabordssamtal har därför förts med privata aktörer för stärka 
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förståelsen för stadens behov av bostäder för äldre och ge dem 

ökat stöd under markanvisnings- och planprocessen.  

  

Vi behöver bygga 37 nya vård- och omsorgsboenden fram till år 

2040, varav fem redan är markanvisade och fler är på gång. 

Utbyggnaden av seniorlägenheter är också kraftigt prioriterad av 

vår majoritet för att möta det stora och ökade behovet av 

tillgängliga lägenheter med möjlighet till trygghet och gemenskap. 

Exploateringsnämnden har därför från år 2018 fått en indikator om 

att bygga 300 seniorlägenheter med hyresrätt, vilket fram till år 

2040 innebär närmare 7000 nya kommunala och privata 

seniorlägenheter. Tillskapandet av aktivitetscenter i anslutning till 

så många av Micasas befintliga seniorboenden som möjligt ökar 

samtidigt servicen för hyresgästerna och skapar fler öppna 

träffpunkter i vår stad. Nio aktivitetscenter har redan öppnats runt 

om i staden och ytterligare tio är under planering.  

  

I regionernas förslag redovisas boenden som kan vara lämpliga för 

att bli seniorboende med aktivitetscenter. Vi vill understryka att 

redovisningen inte innebär att vi tar slutgiltig ställning till 

regionernas förslag. En eventuell omvandling ska alltid utgå från 

ett äldreperspektiv och det ska innebära ett mervärde för stadens 

äldre att omvandla till seniorboende med aktivitetscenter i 

fastigheten. Inga omvandlingar är heller aktuella så länge det inte 

finns en utredning som visar att det är tekniskt möjligt att tillskapa 

seniorlägenheter med rimliga hyresnivåer i den aktuella 

fastigheten, samt att stadsdelen kan redovisa hur kvarboende äldre 

med servicehuskontrakt kan erhålla samma stöd och service som 

innan omvandlingen. Dessutom kan eventuell planerad 

nyproduktion av seniorlägenheter i närområdet påverka ett 

framtida ställningstagande.” 
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§ 13   Uppdragsbeskrivning för stadsdelsnämndernas 
verksamhet, hemtjänst i ordinärt boende 

Dnr 5.1.1-368/2018  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

1. Äldrenämnden godkänner förvaltningens förslag  

till en stadsgemensam uppdragsbeskrivning för stadens 

hemtjänst i egenregiverksamhet. 

 

2. Äldrenämnden överlämnar förslaget till kommunstyrelsen 

för vidare beslut i kommunfullmäktige och föreslår 

kommunstyrelsen att föreslå kommunfullmäktige att  

besluta om stadsgemensam uppdragsbeskrivning. 

 

3. Äldrenämnden föreslår  kommunstyrelsen att föreslå 

kommunfullmäktige besluta att äldrenämndens ges i 

uppdrag att i samband med revidering av 

förfrågningsunderlag för LOV inom hemtjänst, 

kontinuerligt revidera underlag till uppdragsbeskrivningar. 

 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2018-03-21.  

 

I ett valfrihetssystem är det viktigt att krav och förutsättningar för 

utförarna är desamma oavsett regiform.  Uppdragsbeskrivningen 

ska tydliggöra uppdraget för verksamheter som drivs i egen regi. 

Utöver den föreslagna uppdragsbeskrivningen ges 

stadsdelsnämnderna möjlighet att komplettera uppdraget efter 

lokala förutsättningar. Det är viktigt att alla utförare har en tydlig 

beställning och uppdrag så att uppföljning kan ske på samma sätt 

hos alla utförare för att underlätta jämförelser. All äldreomsorg 

inom Stockholms stad följs upp enligt en stadsgemensam struktur. 

Under 2017 fattade kommunfullmäktige ett nytt inriktningsbeslut 

gällande stadens uppföljningsmodell inom äldreomsorgen.  

Det innebär att verksamhetsuppföljningar genomförs vartannat år. 

Ur ett äldreperspektiv är det viktigt att omhändertagandet är 

detsamma oavsett vem som utför insatserna eller var den äldre bor. 

Uppdragsbeskrivningen syftar till att alla utförare ska ha samma 

uppdrag oavsett driftsform. Vissa lokala kompletteringar kan dock 
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förekomma. Det är viktigt att alla utförare har en tydlig beställning 

för verksamheternas uppdrag. Uppföljningen kan ske på samma 

sätt hos alla utförare vilket i sin tur underlättar jämförelser. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter samt med stöd av ersättaryttranden från Erik Vallström 

(Fi) och Alfred Askeljung (C) yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Michaela Hollis (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) anmäler ett 

gemensamt särskilt uttalande med instämmande av 

ersättaryttrande från Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande från (KD), (M) och (L) med stöd av 

ersättaryttrande från (C): 

”I ett valfrihetssystem måste krav och förutsättningar för utförarna 

vara desamma, oavsett regiform. Vi noterar med tillfredsställelse 

att det är grunden för föreliggande tjänsteutlåtande.  

 

Enligt 9 kap 2§ lagen om valfrihet (LOV) ska det finnas ett 

ickevalsalternativ för den enskilde som inte vill eller kan välja 

utförare. Vi i Stadshusalliansen vill att detta ickevalsalternativ inte 

enbart ska tillfalla hemtjänst i egen regi, utan även ska omfatta 

privata utförare. Det torde finnas möjlighet att införa detta, dock ej 

genom lottning.    

 

I sammanhanget vill vi åter påpeka att vi ställer oss tveksamma till 

ett antal krav som inte känns relevanta eller rimliga i 

förfrågningsunderlaget för upphandling av hemtjänsten enligt 

LOV: 

 

 Arbetskläder – vi anser att frågan om arbetskläder förvisso kan 

vara angelägen, men att alltför mycket detaljstyrning bör 

undvikas och kan göra det extra svårt för bra små utförare.  

 Tillgång till lokal för omklädning – vi anser likaså att frågan om 

tillgång till lokal för omklädning kan vara angelägen, men att 

alltför mycket detaljstyrning bör undvikas. I synnerhet för bra 

små utförare kan detta vara svårt.  
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 Verksamhetsansvariges närvaro – även frågan om närvaro av de 

som är verksamhetsansvariga är en detaljstyrning som bör 

undvikas.  

 Ökad personalkontinuitet – vi stödjer problemformuleringen 

men anser att olika former av incitament är att föredra framför 

specifika krav.  

 Arbetsrättsliga förhållanden – kollektivavtal eller 

kollektivavtalsliknande villkor. Här behövs en specifikation av 

”kollektivliknande villkor”.  

 Obligatorisk närvaro vid informationsmöten  

 Minsta volym/antal brukare vid en viss tid – volymkravet 

riskerar att bli problematiskt för små utförare.  

 Miljöpåverkan – vi vill uttrycka förhoppningen att detta innebär 

att arbetsgivare ska uppmuntra klimatsmarta och effektiva 

transportslag. Om arbetsgivare vill stödja elektrifieringen av 

transporter, exempelvis via eldrivna tjänstebilar, så är det av 

godo. 

 

Därutöver har en metod med referenstagning införts. Detta torde 

av förklarliga skäl bli svårt för nystartade företag inom 

välfärdssektorn. Referenstagning får inte innebära att seriösa nya 

utförare inom hemtjänsten på förhand diskvalificeras.” 
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§ 14   Fördelning av medel i projekt ”Ungdomsbesök på 
vård- och omsorgsboenden” för år 2019 

Dnr 3.4-275/2018  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner äldreförvaltningens förslag  

till fördelning av medel i projekt Ungdomsbesök på vård-  

och omsorgsboenden 2018. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2018-03-21.  

 

Totalt har det inkommit 54 ansökningar om medel för 

ungdomsbesök på vård- och omsorgsboenden 2018 till 

äldreförvaltningen. Av de vård- och omsorgsboenden som 

lämnade in ansökan har alla utom sex blivit beviljade medel under 

tidigare år och därmed haft ungdomar som besökt dem på helger.  

Äldreförvaltningen föreslår att 42 boenden av de som har ansökt 

beviljas medel. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter samt med stöd av ersättaryttranden från Erik Vallström 

(Fi) och Alfred Askeljung (C) yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Michaela Hollis (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) anmäler ett 

gemensamt särskilt uttalande med instämmande av 

ersättaryttrande från Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande från (KD), (M) och (L) med stöd av 

ersättaryttrande från (C): 

”I ärendet redovisar förvaltningen för att det inkommit 54 stycken 

ansökningar om medel för ungdomsbesök på vård- och 

omsorgsboenden 2018. Inkomna ansökningar uppgår 
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till 12 361 680 kr, vilket kraftigt överstiger anslaget om 4 500 000 

kr för ungdomsbesök. 

Verksamheterna får endast 36 procent av ansökt belopp. 

 

En utvärdering som Äldrecentrum gjort på uppdrag av 

förvaltningen visar att samtliga inblandade parter – de äldre, 

personalen och ungdomarna – är nöjda med dessa besök. Besöken 

bidrar till att skapa kontakt mellan generationerna, till att förgylla 

vardagen för de äldre och till att öka intresset för att i framtiden 

arbeta inom äldreomsorgen.  

 

Med all tydlighet visar förvaltningens redovisning av fördelningen 

av anslag för 2018 att den rödgrönrosa majoritetens anslag till 

ungdomsbesök är på tok för lågt och att intresset är långt större än 

vad de medel som avsatts i majoritetens budget medger.”  
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§ 15   Reviderade riktlinjer för bidragsgivning till ideella 
organisationer 

Dnr 7.3-68/2018  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner äldreförvaltningens 

tjänsteutlåtande med reviderade riktlinjer för 

bidragsgivning till ideella organisationer. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2018-02-21.  

 

2016 genomförde äldreförvaltningen en större och mer 

genomgripande förändring av Riktlinjer för bidragsgivning till 

ideella organisationer. Förutom behov av vissa förtydliganden 

fanns framförallt ett behov av en ny ersättningsmodell.  

 

Äldreförvaltningen har tagit initiativ till en uppföljning av de 

förändringar som gjorts och hur dessa har fallit ut. 

Ansökningsförfarandet för organisationerna, handläggning av 

ansökningarna och uträkningen av bidragen är nu enklare än 

tidigare. Själva handläggningen av ansökningarna har förenklats 

och går snabbare att färdigställa än tidigare. Det har visat sig att 

den nya beräkningsmodellen fungerat väl. Det finns dock ett 

behov av ytterligare förtydliganden av riktlinjerna.   

Revideringen omfattar till största del frågan om god 

redovisningssed, ansvar, aktiviteter och internkontroll. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter samt med stöd av ersättaryttranden från Erik Vallström 

(Fi) och Alfred Askeljung (C) yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Michaela Hollis (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) anmäler ett 

gemensamt särskilt uttalande med instämmande av 

ersättaryttrande från Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 
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Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande från (KD), (M) och (L) med stöd av 

ersättaryttrande från (C): 

”Äldrenämnden kan bevilja ekonomiskt bidrag till ideella 

organisationer som bedriver stadsövergripande aktiviteter för äldre 

inom Stockholms stad. Vi ser positivt på detta, framförallt om 

organisationerna kan vara ett komplement till äldrenämndens 

ordinarie verksamhet för äldre. 

Samtidigt ska skattebetalarnas pengar alltid hanteras varsamt och 

på ett ansvarsfullt sätt. Det är viktigt att kunna redovisa vad 

pengarna ämnar finansiera.  

 

Vi har tidigare konstaterat att lokalkostnaderna varierar mycket 

mellan de olika föreningarna. Det finns exempel på en 

hyreskostnad på ca 200 000 kronor för 25 kvadrat meter och en 

annan hyreskostnad för den tredubbla ytan, 76 kvadrat meter för 

ca 83 600 kronor. Detta är inte rimligt. Vi anser att det inte är 

någon självklarhet att den ideella organisationens hela 

hyreskostnad täcks fullt ut ovanpå anslaget till själva 

verksamheten.”   
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§ 16   Anmälan av ekonomisk månadsrapport för 
äldrenämnden för tiden januari- mars 2018 

Dnr 1.2.2-131/2018  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner anmälan av månadsrapporten  

för perioden januari-mars 2018 och lägger den till 

handlingarna.  

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2018-04-16.  

 

Nämndens budget för år 2018 uppgår till 218,2 mnkr i kostnader 

och 40,4 mnkr i intäkter. Detta motsvarar en nettobudget om 177,8 

mnkr. 

Det ekonomiska läget ser stabilt ut. Prognosen för året visar inga 

differenser i jämförelse med nämndens budgetram och ger därmed 

ett prognostiserat nollresultat. Det finns dock vissa mindre 

differenser inom respektive avdelning.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter samt med stöd av ersättaryttranden från Erik Vallström 

(Fi) och Alfred Askeljung (C) yrkar bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  

 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 17    Anmälan av ekonomiska delegationsbeslut enligt 
ärendegrupp 2.8.1-2.10 i delegationsförteckning för 
kvartal 4 år 2017 

Dnr 1.1.1-532/2017 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan av ekonomiska 

delegationsbeslut för kvartal 4 år 2017 till handlingarna. 

 

 

Ärendet 

I delegationsärendet för äldreförvaltningen anges att beställningar 

av varor och tjänster som överstiger ett värde av 100 tkr ska 

anmälas till nämnden. I detta ärende anmäls inköp och utbetalda 

bidrag under perioden oktober-december 2017 enligt lista. 
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§ 18  Anmälan av protokoll från kommunstyrelsens 
pensionärsråd (KPR) sammanträde den 10 april 2018  

Föreligger protokoll från kommunstyrelsens pensionärsråds (KPR) 

sammanträde den 10 april 2018. 

 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 
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äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 17 april 2018 

 

§ 19   Anmälan av protokoll från kommunstyrelsens råd 
för funktionshinderfrågor från den 19 mars 2018 

 

Utgår, protokollet har ej anmälts.  

 

  

 

 

 

 

 



 Protokoll 

Sida 31 (33) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 17 april 2018 

 

§ 20   Anmälan av protokoll från det gemensamma för 
socialnämnden, äldrenämnden och 
överförmyndarnämnden råd för funktionshinderfrågor 
från sammanträden den 22 mars 2018 och den 12 april 
2018 

Föreligger två protokoll: ett protokoll från sammanträdet den 22 

mars 2018 och dukades protokollet från sammanträdet den 12 april 

2018. 

  

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan av båda protokollet från 

den 22 mars och från den 12 april 2018 till handlingarna. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 Protokoll 

Sida 32 (33) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 17 april 2018 

 

§ 21    Anmälan av postlistan för 1-31 mars 2018 

Föreligger äldreförvaltningens postlista för tiden  

1-31 mars 2018. 

 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 Protokoll 

Sida 33 (33) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 17 april 2018 

 

§ 22    Övriga frågor 

 

Inga övriga frågor anmäls. 

 

 

Ordföranden Torun Boucher (V) avslutar sammanträde. 

 

 

 

 

 

Vid protokollet 

 

 

Barbara Ahlmark, nämndsekreterare 

 


